
Hrvati izvan domovine u 20. stoljeæu / Mnogo Hrvata �ive diljem Ju�ne
Amerike – u Èileu, Paragvaju, Peruu, Urugvaju i Venezueli / Jedan

govor u Venezueli: Hrvatsko iseljeništvo �ivi, razvija se i bori kao �ivi
organizam naroda kroz koji teèe krv jedne povijesne tradicije od

sedmog stoljeæa do danas

128
dolaze u posjet domovini. Jedan od njih
kod zajednièke veèere je odr�ao znaèa-
jan govor, iz kojega glavne misli vrijedi
ponoviti:

»Vi u ime hrvatske Crkve dolazite k
nama koji smo isto Crkva – jer narod
Bo�ji je Crkva. Domovina i iseljeništvo
nisu dva svijeta, to je jedan duhovni or-
ganizam. Hrvatsko iseljeništvo �ivi,
razvija se i bori kao �ivi organizam na-
roda kroz koji teèe krv jedne povijesne
tradicije od sedmog stoljeæa do danas –
kroz jezik, krv, psihološki mentalitet,
pjesme i obièaje. Od Argentine do Ka-
nade, od Švedske do Australije kao
odrezana, ali ne osušena grana �ivimo
zajedno s domovinom.

U svim stanicama našeg iseljeništva
tinja �i�ak tradicionalne svete katoliè-
ke vjere. A ovdje uz nas �ivi ponizna,
skromna i siromašna osoba jednog hr-
vatskog sveæenika. Nezamisliva je jed-
na kolonija bez sveæenika. Kad nas je
sve napustilo, jedino je Crkva pošla s
nama, ona nam je poslala hrvatskog
sveæenika koji je integriran u nas. On
uèi našu djecu, djeluje na kulturnom
podruèju, ali je za njega bitno da je pro-
povjednik Evanðelja.«

(Ulomci iz knjige »Crkva i hrvatsko
iseljeništvo«, u nakladi Kršæanske sa-
dašnjosti, Zagreb, 1982. Knjiga se mo�e
naruèiti kod izdavaèa: Kršæanska sa-
dašnjost, Zagreb, Maruliæev trg 14, tel.
48 11 116 i 48 11 117 , fax 48 11 118 i e-
mail ks@zg.tel.hr.)

(Nastavlja se)

prilagodila društvenoj sredini.(...)
Paragvaj. Pretpostavlja se da je u go-

dinama uoèi Prvoga svjetskog rata u
Paragvaju bilo oko 400 hrvatskih iselje-
nika. Danas ih neæe biti ni stotinjak, a
ako uzmemo u obzir i njihove potomke,
onda ih svih skupa imade oko pet stoti-
na. Naši iseljenici nisu dolazili u tu ze-
mlju zbog njezina slaboga ekonomskog
stanja i nesigurnijih politièkih prilika.

Ugledni intelektualci
Kako se stara generacija dobro snaš-

la, mogla je djecu dati na školovanje pa
su danas mnogi od njih ugledni lijeèni-
ci, pravnici i drugi intelektualci, a Ani-
bal Maricevich Fleitas postao je g. 1957.
biskupom, a od g. 1965. je ordinarij bis-
kupije Concepcion. Podosta je onih koji
zauzimaju va�na mjesta u dr�avnoj
upravi a meðu njima je bilo i nekoliko
ministara, a u vojsci viših oficira. Od
posljednjih je bio najpoznatiji major
Martinèiæ, paragvajski narodni heroj iz
rata za Chaco, poginuo 1947. godine.

Hrvatski su iseljenici prete�ito u gra-
dovima Asuncion i Concepcion. Po za-
nimanju su najviše obrtnici, trgovci i
samostalni graðevinski poduzetnici. U
javnosti su vrlo cijenjeni jer su radišni i
vrlo pošteni. Dok je iseljeništvo bilo
brojnije, u Asuncionu je postojalo »Sla-
vensko samopomoæno društvo«, koje je
imalo prilièno intenzivan kulturni �i-
vot, ali danas postoji još samo na papi-
ru i jedino je na groblju ostao vrlo lijep
mauzolej u kojem se i danas pokapaju
èlanovi društva i njihovo potomstvo.(...)

Peru. Prvi naši iseljenici poèeli su sti-
zati u Peru još u 16. stoljeæu. Iz dubro-
vaèkog kraja stigao je g. 1573. neki Bas-
ljeviæ, a poslije njega Divoèiæi, Škrabo-
nje i drugi. No to doseljavanje bilo je in-
dividualno, dok su Hrvati u veæem bro-
ju poèeli dolaziti koncem prošlog i po-
èetkom ovog stoljeæa. Bili su to uglav-
nom Dubrovèani, zatim iz drugih dije-
lova Dalmacije i Hrvatskog primorja.

nia i Carmelo, gdje su se bavili pomor-
stvom. (...)

Kako se hrvatske kolonije u Urugvaju
nisu obnavljale dolaskom novih do-
seljenika, one su s vremenom brojèano
oslabile. Prema najnovijim podacima
danas u Urugvaju �ivi oko 3.500 do-
seljenika iz Jugoslavije, meðu kojima
su Hrvati najbrojniji.

Naši iseljenici u Urugvaju poèeli su
se okupljati u društvenim organizacija-
ma, od kojih su neke djelovale tijekom
više godina i desetljeæa. Godine 1924.
osnovano je »Hrvatsko-dalmatinsko
društvo«, a nakon ubojstva Stjepana
Radiæa, u beogradskoj Skupštini, u
Montevideu je osnovano društvo »Hr-
vatski dom« – najmasovnije i najutjecaj-
nije društvo hrvatskih iseljenika u
Urugvaju.

Èitava naša kolonija u Urugvaju poz-
nata je kao lojalna i vjerna svojoj novoj
domovini i u�iva lijep ugled meðu do-
maæim stanovništvom. No istodobno sa-
èuvala je i ljubav prema staroj domovi-
ni. U poslijeratnom razdoblju èlanovi
hrvatskih kulturno-umjetnièkih društa-
va u Urugvaju dali su brojne kazališne
komade za naše ljude i sveèane akade-
mije. Mlada generacija gaji glazbu,
pjesme i plesove iz Hrvatske.

Ista povijesna tradicija
Venezuela. U toj zemlji od desetak

milijuna stanovnika ima oko 3.000 Hr-
vata, i to uglavnom u Caracasu, Valen-
ciji i Maracaibu. To je slo�na kompak-
tna skupina, kojoj osnovni ton daje ne-
koliko istaknutih kulturnih radnika i
praktiènih katolika. Neki od njih u no-
voj domovini zauzimaju va�ne polo�a-
je, kao sveuèilišni profesori ili u privre-
dnom �ivotu zemlje.

U uskoj su vezi sa svim dogaðajima u
domovini neki èak primaju dnevnik
Vjesnik iz Zagreba, imaju bogate pri-
vatne biblioteke s najnovijim domovin-
skim izdanjima, a nekoji povremeno

S matra se da je uoèi Prvoga svjetskog
rata bilo na podruèju Magallanesa

(rijeè je o Èileu, op. ur. ) više od 2.000
Hrvata. Hrvati na jugu obavljaju razne
poslove; susreæemo ih meðu luèkim ra-
dnicima, ribarima, sitnim trgovcima, tr-
govaèkim namještenicima, u graðevin-
skom i ugostiteljskom obrtu te u stoèar-
stvu na raštrkanim naseljima. Znaèajno
je da su razmjerno rijetki (u usporedbi
s useljenicima na sjeveru) Hrvati na ju-
gu Èilea koji su se domogli znatnog
blagostanja.(...)

Osim spomenutih knji�evnika iz Ma-
gallanesa, vrijedni su spomena iz istog
kraja: dr. Roque Esteban Scarpa, sin
zaslu�noga društvenog radnika Stjepa-
na Scarpa Kovaèeviæa iz Hvara, knji-
�evnik i èlan akademije jezika, sadašnji
dekan Fakulteta filozofije i povijesti na
Katolièkom sveuèilištu u Santiagu, te
prof. Ernesto Livaèiæ, knji�evnik, bivši
dr�avni tajnik u Ministarstvu prosvjete
i bivši dekan istog fakulteta na Katoliè-
kom sveuèilištu.(...)

Meðu suvremenim èileanskim knji-
�evnicima istaknuto mjesto zauzimaju
sinovi hrvatskih doseljenika: pripovje-
daè Anton Škarmenta, èija su djela
prevedena na njemaèki, te dramaturg
Sergio Vodenoviæ, koji je svojim djeli-
ma zahvatio probleme èileanskog druš-
tva. (...)

Poslije Drugoga svjetskog rata, dok
su druge zemlje Ju�ne Amerike, kao
Argentina i Venezuela, pru�ale bolje
uvjete �ivota hrvatska emigracija u Èi-
leu bila je razmjerno neznatna.(...)

Hrvatska naseobina u Èileu prati bu-
dno dogaðaje u domovini i prema mo-
guænostima ostaje u vezi sa starim kra-
jem, ali se naš �ivalj, prekidom imigra-
cije i sklapanjem mješovitih brakova,
sve više gubi, što se oèituje u èinjenici
da se sve manje govori hrvatski u obi-
teljima.

U zemlji demokratskih tradicija gdje
sposobnost snala�enja u �ivotu omogu-
æuje uspon, nije èudno da se hrvatska
kolonija u Èileu potpuno asimilirala i

Mišljenja i gledišta objavljena u ovoj ru-
brici nisu stav redakcije. Pridr�avamo pra-
vo kraæenja i obrade pisama. Pošiljatelje
molimo da prilo�e punu adresu, odnosno
da uz e-mail adresu navedu ime, prezime i

mjesto prebivališta.

Govor u Venezueli za pamæenje
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Naslovnica knjige »Hrvatski portreti« L.
Kordiæ – J. Petrièeviæ, izdanje Hrvatske
revije, 1973.

Zašto je aktivna srbijanska uloga u Makedoniji tabu-tema u našim medijima?
D o juèer smo se s punim pravom kolek-

tivno zgra�avali nad moralnim sklo-
pom zapadnjaèkih diplomata i njihovih no-
vinarskih glasnogovornika, kada su tijekom
velikosrpske agresije isticali i zahtijevali
»mirno rješenje krize«. Takva retorika, koju
je pratila i oficijelna politika (npr. embargo
na oru�je svim novonastalim dr�avama), bi-
la je direktna podrška srpskom okupatoru,
èiji su tenkovi doprli u dubinu hrvatskih ze-
malja. Lakoæom smo i promptno raskrinka-
li zapadnjaèko mirotvorstvo kao cinizam i
blagonaklonost prema genocidnom projek-
tu tzv. »Velike Srbije«, da bi sada nekolicina
naših novinara naèinila istu grešku, zala�u-
æi se za pacifikaciju ju�nog Balkana bez ob-
zira na nezadovoljavanje minimuma prave-
dnog raspleta. Izostanak tog fundamental-
nog kritièkog stava pri analiziranju jednog
rata još bi se nekako moglo smatrati naiv-
nošæu ili pojedinaènom amnezijom na za-
padnjaèki medijski tretman naše borbe za
opstankom od prije deset godina, da iste
tekstove ne prate novi prikazi sukoba u

svjetlu novih naputaka vashingtonske ad-
ministracije.

Tako su nedavno iz tog centra borbe za
svjetsku demokraciju, kako sami sebe vole
tepati (ne skrivajuæi ironiju pri izgovaranju
te titule) albanski gerilci proglašeni lošim
momcima na znanje i ravnanje svim èimbe-
nicima balkanskog sukoba. Rukovodeæi se
tim naputkom Stjepo Martinoviæ u Vjesniku
od 8. svibnja, pod naslovom »Kako pacifici-
rati balkanski jug«, piše genezu ju�nobal-
kanskog rata, fokusirajuæi albanski ekstre-
mizam i nacionalizam kao – pazite sada ovo
– ne najva�nije, veæ jedine elemente koji se
trebaju uništiti. O èetnièkim pokoljima ni
rijeèi! Ako je netko drugi u pero diktirao taj
tekst Martinoviæu zasigurno to nisu bili ni
Dobrica Æosiæ ni Vojislav Šešelj, jer bi oni
svoje autorstvo refleksno zakamuflirati po-
kojom kritikom srpskoj strani.

Svjedoci smo obnove amerièko-beograd-
ske suradnje, koja dosi�e razinu iz devede-
sete, pa æe se Crnogorci i Kosovari poput
nas prije jednog desetljeæa morati boriti

protiv svjetskom silom ojaèanog velikos-
rpskog hegemonizma.

Nije samo �alosno, veæ i degutantno pra-
titi ovdašnje medije, koji ne samo da prešu-
æuju tu èinjenicu, niti se ne solidariziraju sa
�rtvama èetnièkih zloæina i beogradske za-
kulisne politike, veæ iste optu�uju za pre-
glasno jaukanje. Tako je aktivna srbijanska
uloga u Makedoniji jednostavno tabu-tema
u našim medijima, a osude i distanciranja
albanskih intelektualaca od akcija njihovih
sunarodnjaka na teritoriju Makedonije, ko-
je ispravno nazivaju politièki i vojno imbe-
cilnim i samoubilaèkim potezima, nitko ne
prenosi. Rat je zakuhan. Albanci i Make-
donci, vjekovni ratni saveznici, jurišaju jed-
ni na druge, unaprijed osuðeni na poraz.
Krv prolijevaju na velikosrpske interese, èi-
ji veæ posustali ideolozi ponovo ushiæeno
govore o »srpskoj Crnoj Gori i srpskom Ko-
sovu«, a mi Hrvati prepisujemo strane ana-
lize balkanskog sukoba, »ne talasamo« i u
miru se pripremamo za turistièku sezonu.
Idila! Meðutim, bli�i se dan kada æe se ui-

grani i pobjednièki topovi iz Nikšiæa, Trebi-
nja, Pala, Niša i Banja Luke opet okrenuti
na naše gradove. Tko æe nam tada pomoæi?
Amerikanci, poticatelji velikosrpstva, èijim
æe vojnicima dojaditi plaæanje hotelskih ra-
èuna na Jadranu? Desetkovani Albanci ili
još jadniji Makedonci? Mo�da Crnogorci,
koji æe o neovisnosti sanjati po podgorièkim
i bjelosvjetskim tamnicama? Bosanci, koji
ni ulicu ne smiju preæi bez gubernatorskog
odobrenja?

Sprema nam se propast, koju mo�emo
sprijeèiti samo jedinstvom cijelog naroda, a
danas je pravo umijeæe naæi dva nezavaðe-
na Hrvata. Rješenje zasigurno nije u nojev-
skom zabijanju glave u pijesak, tj. u tuðma-
novskom »Rata neæe biti«, jer kada se naši
neprijatelji rukovode latinskom divide et
impera, moramo odgovoriti s istinskim pa-
cifizmom, okarakteriziranim u takoðer la-
tinskoj Si vis pacem para bellum (Ako �eliš
mir spremaj se na rat).

Robotika – izborni predmet u tehnièkim školama?
H rvatsko društvo za robotiku i ove je

godine u suradnji s Prvom tehnièkom
školom iz Zagreba i pod pokroviteljstvom
Hrvatske zajednice tehnièke kulture orga-
niziralo 3. školu robotike. Namijenjena
srednjoškolcima, ta škola je svojevrsni ek-
sperimentalni program na temelju kojega
bi se robotika uvela u izbornu nastavu.

Specifiènost škole je, prije svega, u tome
da insistira na praktiènoj robotici pa se sli-
jedom toga, u okvirima sagledavanja robo-
tike kao širokog multikulturalnog fenome-
na, te�ište radnog programa stavlja na
praktikum gdje polaznici sastavljaju i pro-
gramiraju, najèešèe svoga prvog, mobilnog
robota. Robota mogu odnijeti sa sobom uz
uvjet da slijedeæe godine sudjeluju s njim u
natjecanju po pravilima koja im se nakna-
dno dostave. Uspješnost ovogodišnje škole
robotike moæi æe se najbolje procijeniti
upravo na sljedeæem natjecanju autonom-
nih robota, ali veæ i sada je prevladavajuæa
ocjena organizatora i polaznika da je ona
bila vrlo uspješna. Pogotovo u svijetlu èi-
njenice da je robotika u srednjim školama
bila u potpunosti zanemarivana, pa je zbog
takvog odnosa trenutno program robotiè-
kog obrazovanja u osmogodišnjim školama
daleko ispred srednjoškolskog.

Robotika je, èini se konaèno i u Hrvat-
skoj pred vratima dugo oèekivanog omaso-
vljenja. Ako je suditi po osmoškolskim an-
ketama, rijeè je o podruèju s najveæim gra-

dijentom rasta zanimanja meðu omladi-
nom. Svi se zanimaju za robotiku. Svjedoèi
tome i èinjenica da je ovogodišnje zani-
manje gimnazija za 3. robotièku školu pre-
mašilo oèekivanja organizatora. To ukazu-
je na moguænost da je nezanimanje za teh-
niku u Hrvatskoj umjetno proizvedeno, a u
svakom sluèaju, posljedica je anakrone i
trome politike obrazovanja. No, ne zani-
maju se za robotiku samo uèenici veæ i
profesori kojih je za vrijeme trajanja škole
bilo gotovo jednako kao i samih uèenika.

Prema nekim predviðanjima, veæ nakon
2020. godine robotika bi mogla postati
svjetski najjaèa industrijska grana. Ali èak
i ako ne bude, zbog sve izra�enije tenden-
cije da svaki stroj ispred vlastitog naziva
ima atribut »robotièki«, njen opæi utjecaj
bit æe dominantan. Sve vidljiviji tr�išni pro-
dor servisne robotike i pojava prvih kuænih
robota pokazuje da je svojedobna odluka
Hrvatskog društva za robotiku da se te�iš-
te obrazovanja stavi na mobilne autonom-
ne robote bila ispravna. To ne znaèi da je
zanemaren segment, proteklih desetljeæa
prevladavajuæe, industrijske robotike. I
ove godine polaznici robotièke škole mogli
su kroz sadr�ajno predavanje doc. Zdenka
Kovaèiæa sa FER-a vidjeti kako je, posred-
stvom Interneta, moguæe modeliranje in-
dustrijskih robotièkih sustava za udaljenog
korisnika.

Prepoznajuæi svoju, na ovim prostorima i

preèesto nezahvalnu ili izravnije reèeno
gorku, ulogu nagovjestitelja novih vidokru-
ga i svjetonazora, HDR je iskoristilo 3. ško-
lu robotike i za pretpromociju svoja dva
dugoroèna projekta koja bi trebala prido-
nijeti širenju robotike i upuæenosti javnosti
u robotiku. Prvi je osnivanje Centra za
praktiènu robotiku, ustanove u kojoj bi se
robotika mogla izuèavati i prakticirati
a�urnije i dinamiènije nego u tromom sus-
tavu konvencionalnog obrazovanja. Drugi
projekt »Robotièke akademije« ima za cilj
svu multikulturološku višeslojnost roboti-
ke predstaviti najširoj javnosti u skladu s
njenom izvornom, asimovljevskom, defini-
cijom o »spoju in�enjerstva i umjetnosti«.

Podjela diploma u 3. školi robotike odr-
�ana je pod motom: »Make maney« (zara-
ðivati); »Get funy« (zabavljati se) i »Make
cool staff« (izraðivati »prave stvari«), �eleæi
ukazati da se i s bavljenjem tehnikom mo-
�e biti, ne samo probitaèan i dru�eljubiv,
veæ i avangardan pa i društveno prepozna-
tljiv ili va�an u mjeri i na naèin koja kod
nas do sada nije oèekivan. Zanimanje i ot-
vorenost za suradnju polaznika škole ro-
botike daje nam za pravo vjerovati da su
poruke razumjeli i da æe ih znati o�ivotvo-
riti.

Mnogo je �albi na sporost i neljubaznost u gruntovnici Opæinskog suda u Zagrebu

Lani je broj kreveta
u privatnom smještaju bio
4 posto veæi nego 1990.

U Vjesniku od 5. svibnja 2001. godine ob-
javljeno je reagiranje predsjednika

Opæinskog suda u Zagrebu, gospodina Ðu-
re Sesse u povodu spominjanja njegova
imena i djela u kontekstu neprimjerenoga
administrativnog ponašanja u zagrebaèkoj
gruntovnici (zemljišno-knji�nom odjelu)
(OS-ZKO).

U povodu njegova demantija da on nije
izjavio da se nezadovoljnici radom grun-
tovnice trebaju iseliti iz Zagreba, udruge
HUZP (Hrvatska udruga za zaštitu potroša-
èa) i HRID (Hrvatska udruga za inicijative
u demokraciji) �ele napomenuti da su one
samo citirale èlanak iz Veèernjeg lista od
5. veljaèe 2001. Dodatno je taj navod tele-
fonski provjeren kod urednika Veèernjeg
lista (buduæi da nismo mogli vjerovati svoj-
im oèima!). On je potvrdio da nema razloga
ne vjerovati svojem novinaru T. Pavièiæu.

U svezi s opravdanjima g. Ðure Sesse �e-
limo napomenuti da nam je zapravo manje
va�no je li (ili nije) to tako izjavio, veæ je za
nas va�na èinjenica da nam se graðani u
velikom broju �ale na rad ZKO-a (sporost,
korupcija, neljubaznost), a da ZKO godina-
ma ne uspijeva promijeniti ovo loše stanje.
Takvi »rezultati« odgovaraju bahatom od-
govoru koji je naveden u Veèernjem listu,

a g. Ðuro Sessa – ako smatra da je neistini-
to citiran – neka se obrati tim novinama i
na odgovarajuæi naèin zatra�i ispravak i
zadovoljštinu. Predmijevamo da mu kao
pravosudnom struènjaku to ne bi trebao bi-
ti problem!

Njegovo relativiranje izjave »Ustvrdio
sam da èekanja stranaka u svim segmenti-
ma rada dr�avnih i upravnih tijela jest je-
dan od rizika i posljedica stanovanja u veli-
kom gradu, jer uglavnom takvih problema
nemaju stanovnici manjih gradova ili ih ba-
rem ne bi trebali imati«, pokazuje s druge
strane da on ne razumije osnove funkcioni-
ranja dr�avne uprave koja je du�na svim
graðanima osigurati jednaku dostupnost
potrebnih usluga. Tako je za pretpostaviti
da u velikom gradu ima jednak broj slu�-
benika tijela dr�avne uprave po broju sta-
novnika kao i u manjim gradovima! Buduæi
da je ZKO koncentriran na jednome mjes-
tu i bolje je opremljen od manjih sudova,
stanje bi trebalo zapravo biti posve obrat-
no: stanovnici velikog grada bi trebali biti
bolje uslu�eni! S jednom stvari iz »deman-
tija« g. Ðure Sesse se sla�emo, a to je da je
»svaka inicijativa i prijedlog koji je prove-
div i na zakonu utemeljen dobrodošao«, pa
æe mu se udruge javiti i pokušati u osob-

nom razgovoru obrazlo�iti niz prijedloga s
podruèja korektnoga administrativnog po-
našanja i dobre prakse sliènih institucija u
inozemstvu. Ovdje bismo bili slobodni pre-
dlo�iti jedno malo poboljšanje (zakonito i
provedivo!) kojim bi se u ZKO-u riješio ve-
lik dio problema nezadovoljnih graðana.

»Svi predmeti se numeriraju u redoslije-
du postavljanja zahtjeva unutar kalendar-
ske godine i smiju se rješavati samo po tom
redu, o èemu se graðane obavješæuje popi-
som na zidu gruntovnice! Ovdje su uklju-
èeni i zahtjevi koji se podnose preko od-
vjetnika. Eventualno je moguæe ustrojiti
dva usporedna popisa: obiènih zahtjeva i
zahtjeva s po�urnicom«. Takvim bi postup-
kom bilo primjerice zabranjeno rješavanje
predmeta br. 1285/01 prije predmeta br.
987/01.

Ovisno o stupnju prihvaæanja dogovore-
nih poboljšanja u gruntovnici, udruge æe
moæi ocijeniti kolika je ljutnja g. Sesse na
»netoèno« citiranje iskrena i potkrijepljena
konkretnim djelima, pa æe o tome moæi
obavijestiti korisnike usluga Opæinskoga
suda u Zagrebu i širu javnost!

FABIJAN BRKIÆ
Zagreb

dr. sc. MIROSLAV MAÐARIÆ
prof. dr. sc. VESNA BRÈIÆ-STIPÈEVIÆ

predsjednici udruga HUZP i HRID

IGOR RATKOVIÆ
predsjednik Hrvatskoga društva za

robotiku
Zagreb

Vezano uz èlanak u Vjesniku, u kojem
navodite da je prije Domovinskog rata u
tzv. kuænoj radinosti Hrvatska imala
700.000 kreveta, slobodni smo Vam skrenu-
ti pozornost da objavljeni podaci o broju
kreveta u privatnim sobama i apartmani-
ma nisu toèni.

Prema podacima Dr�avnog zavoda za
statistiku najveæi broj registriranih kreveta
u tzv. privatnom smještaju (tzv. kuænoj ra-
dinosti) Hrvatska je imala 1988. godine ka-
da je on iznosio 312.010 . Predratne 1990.
godine Hrvatska je imala u tzv. kuænoj ra-
dinosti registrirano 264.092 kreveta, a pro-
šle godine 273.833 kreveta. Prema tome u
prošloj je godini broj kreveta u privatnom
smještaju bio èak za oko 4 posto veæi nego
predratne 1990. godine, odnosno svega oko
12 posto manji nego u najboljoj predratnoj
godini.

Iako je poznato da se dio djelatnosti u
privatnom sektoru obavlja nelegalno, od-
nosno bez registrirane djelatnosti nije
realno pretpostaviti da je prije rata broj
neregistriranih kreveta iznosio èak oko
400.000, odnosno 120 posto više od broja re-
gistriranih. Procjenjuje se da siva ekono-
mija u privatnom sektoru iznosi od 5 – 20
posto, a proizlazi dijelom iz neregistrirane
djelatnosti (tj. neprijavljenog broja kreve-
ta), a dijelom iz neprijavljenog ukupno
obavljenog prometa (tj. registriranog broja
kreveta, ali samo djelomiènog prijavlji-
vanja prometa).

Buduæi da se slijedom podataka o broju
kreveta u èlanku izraèunavaju moguæi iz-
gubljeni direktni i indirektni prihodi za hr-
vatski turizam du�ni smo Vas upozoriti da
oni nemaju utemeljenje u realnim podaci-
ma.

Kako navoðenje takvih podataka u jed-
nom uglednom dnevnom listu kao što je
»Vjesnik« stvara krivu sliku o stanju i pos-
lovanju u privatnim sobama i apartmani-
ma, smatramo da bi javnosti trebalo predo-
èiti toène podatke.

Doktor Jackyll i mister Hyde

Vrijeðanje politièara na
Zapadu nije ništa neobièno

Pratio sam splitske dogaðaje i incident
koji se dogodio predsjedniku Mesiæu prote-
klog vikenda. Roðen sam i �ivim u Njemaè-
koj i ovdje nije neobièno da se na javnim
skupovima du�nosnike vladajuæe garniture
�estoko kritizira. Godinama nije mogao
bivši kancelar Kohl javno istupiti, bez zvi�-
duka i vrijeðanja, a ista je sada situacija s
kancelarom Schröderom. Vrh takvih do-
gadjanja je bio prije nekoliko godina kada
je jedan demonstrant bacio jaja na kancela-
ra Kohla, koji mu je htio uzvratiti šakama.
Samo je ograda demonstranta zaštitila od
Kohlovih batina. Jesmo li za ili protiv politi-
ke aktualnog predsjednika Mesiæa i nije
va�no, ali iz svega proizlazi da njegove izja-
ve dijele hrvatski narod. Pobjedio je na
predsjednièkim izborima s le�ernom kam-
panjom »S Predsjednikom na kavi«. O svo-
joj politici nije puno govorio. Ali politika ni-
je djeèja igra.

INGO MIKULIÆ
Njemaèka

VELJKO OSTOJIÆ
zamjenik ministrice turizma

U bujici vijesti koje nas zapljuskuju iz
svega svijeta zapazio sam jednu iz dr�ave
BiH. Nakon što su dogaðanja naroda u
Banjoj Luci u svezi s polaganjem kamena
temeljca za d�amiju izazvala nasilje, zbog
kojeg su nekoliko sati bili zatoèeni, dakle
stavljeni izvan funkcioniranja, visoki pred-
stavnici meðunarodne zajednice, što je na
nekoliko sati moglo ostaviti tu dr�avu u be-
zvlašæu, postavljena su neka pitanja o od-
govornosti, meðu kojima ima i neumjesnih.

Tako je postavljeno pitanje: Zašto u
Banjoj Luci nije nastupio SFOR, kada se na-
kon dogaðaja u Trebinju moglo oèekivati
ponavljanje nasilja?

Promptno se oglasila odgovorna osoba iz
SFOR-a izjavom da SFOR u BiH ne mo�e iz-
vršavati zadatke policije.

To je trebalo biti jasno i bez objašnjenja,
jer nije po�eljno optereæivanje SFOR-a za-
dacima, koji bi ga doveli do unutarnjeg raz-
dvajanja.

Ne mo�e organizacija, koja noæu obija se-
fove banke, danju igrati ulogu policije.

prof. DUBRAVKO HEINRICH
Karlovac

Relativno mali broj doselio je poslije
Prvoga svjetskog rata, no zato je nakon
posljednjeg rata u Peruu došlo oko ti-
suæu politièkih izbjeglica. Smatra se da
Hrvata u toj zemlji nema više od dvije
tisuæe.

Izmeðu dva rata broj naših iseljenika
u Peruu iznosi je oko tisuæu, a najviše
ih je bilo u gradovima: Lima, Callao,
Cerro de Pasco, Chiclayo, Huaral, Ur-
cos, Huanca Velica, itd. (...)

Potomstvo naših najstarijih iseljenika
gotovo se posvema asimiliralo i nema
mnogo osjeæaja prema domovini svojih
otaca, ali je vrlo ugledno i èesto zauzi-
ma va�ne polo�aje u društvu. (...)

Poratni doseljenici došli su kao puka
sirotinja, ali su se uspjeli probiti najviše
pomoæu peradarstva. Oni su se smjesti-
li uglavnom u naseljima St. Clara i
Njanja blizu Lime. Tako obitelj Rogiæ iz
Benkovca ima u Njanji peradarnik s vi-
še od 20.000 piliæa. Njihova djeca idu u
škole i dobro napreduju na društvenoj
ljestvici. Oni u naselju St. Clara imaju
svoj »Hrvatski klub« u kojem njeguju
hrvatski jezik i druge hrvatske kultur-
ne vrijednosti. Njihovo hrvatstvo je pri-
lièno naglašeno (...).

Urugvaj. Prvi hrvatski doseljenici u
Urugvaju spominju se još u drugoj po-
lovici 18. stoljeæa. Bili su to naši pomor-
ci koji su napuštali mletaèke i španjol-
ske brodove i ostajali u Ju�noj Americi.
(...)

Istom uoèi i poslije Prvoga svjetskog
rata (posebno izmeðu g. 1924. i 1936.)
zapoèelo je iseljavanje veæeg broja Hr-
vata u Urugvaj. I dok se njihovi pretho-
dnici uglavnom bavili poljoprivredom,
gotovo svi noviji doseljenici skoncentri-
rani su u glavnom gradu Montevideu
gdje su radili u industriji, trgovini i jav-
nim slu�bama. Hrvatski su iseljenici još
naselili mjesto Cochillas (radnici u ka-
menolomu), a ima ih i u mjestima Colo-


